

مستخلص الرسالة

موضوع الدراسة: منهج محمد العقيلي في التدوين التاريخي

منهج الدراسة: تتبع مؤلفات العقيلي التاريخية، وإخضاعها لمنهج البحث التاريخي؛ لمعرفة طريقته في الكتابة التاريخية، والمنهج التاريخي الذي اتبعه وطريقة توثيقه للمادة العلمية، والوقوف على مميزاتها، وإظهار الملحوظات التي عليها، والجوانب السلبية التي ينبغي الحذر عنها عند الرجوع إليها.

هدف الدراسة: الوقوف على شخصية العقيلي العلمية من خلال دراسة نشأته، وتكوينه العلمي، وكيف أثرت على أسلوبه ومنهجه في التدوين التاريخي، وتوضيح منهج العقيلي في البحث التاريخي بشكل مفصل؛ ليستفيد منه ومن منهجه، الباحثون المتخصصون في التاريخ الحديث، ولفت أنظارهم؛ وليكون ذلك بمثابة المفاتيح للإفادة من مؤلفاته بصورة أفضل، ومعرفة المصادر التي استقى منها العقيلي مادته العلمية.

المقدمة: تضمنت أسباب اختيار الموضوع، وأهميته وأسباب اختياره، والدراسات السابقة، ومنهج البحث، وأهم المصادر والمراجع المستخدمة.

التمهيد: تناولت الدراسة، عرضاً لحياة العقيلي، ونشأته ومولده ونسبه، والمهام التي تولاها ووفاته.

الفصل الأول: وجاء بعنوان مؤلفات العقيلي ومقالاته، فكان العنوان على شطرين، الكتب، والمقالات، فتمت دراسات مؤلفات العقيلي التاريخية منها، ووضع بيان بمحتويات كل كتاب، وأسباب التأليف، ثم وضع الباحث (ببليوجرافيا) في نهاية الفصل بمقالات العقيلي حسب فهرسة مكتبة الملك فهد الوطنية.

الفصل الثاني: وعنوانه منهج العقيلي في التدوين التاريخي والتحقيق، فقام الباحث بأجلاء منهج العقيلي في التدوين المحلي، وبيان منهجه في تدوين التراجم، ومنهجه في تحقيق المخطوطات على ضوء تحقيقه لمخطوطة نفح العود.

الفصل الثالث: المعنون بموارد العقيلي في التدوين التاريخي ومنهجه في استخدامها، وتمت دراسة هذا الفصل لأربعة كتب من مؤلفات العقيلي، وأظهر الباحث ما فيها من موارد شفوية ومصادر، ومراجع، مع وضعه نبذة مختصره عن مؤلف كل مورد، وبيان موارد أخرى ذكرها العقيلي في مؤلفاته من الوثائق المعاصرة للحوادث ومشاهداته، ثم بين الباحث منهج العقيلي في استخدام المصادر وطرق نقله لها.

الفصل الرابع: وهو بعنوان، تقويم منهج العقيلي في التدوين التاريخي، تطرق فيه الباحث لطريقة النقد التاريخي عند العقيلي للروايات، والرجال، ونقد الكتب. وتم إلقاء الضوء على مدى حيادية العقيلي وموضوعيته، وأسلوبه في عرض الروايات التاريخية، ثم بيان المآخذ العلمية على العقيلي، مع ذكر ثناء العلماء عليه وعلى مؤلفاته، ومن ثم البحث في آثار كتابات العقيلي ومؤلفاته في الكتابات اللاحقة.

الخاتمة

حوت على أهم النتائج التي توصل إليها الباحث والتي أبرزت مكانة العقيلي كمؤرخ، ورصدت الحاجة إلى زيادة الاعتناء بمؤلفات العقيلي وتحقيقها وإعادة إخراجها وطباعتها طباعة حديثة ليستفيد منها الباحثون والمؤرخون والقراء.

Abstract

Study subject: Mohammed Al-Aqili's approach for historical blogging.

Study Approach: Tracking Al-Aqili's historical Writing and looking for his application to the historical research method. This study considered approach and methods of Al-Aqili's historical writing. In addition, this study looking for the historical method he followed and the way he documented the scientific material and show the observations on it. However, the study looked for the negative aspects that should be cautioned when referring to it.

Study goals: The study goal is to identify the scientific personality of Al-Aqili through the study of his upbringing and his scientific composition. Also, this study looking for how that influenced his approach and methods in historical blogging. Also, this study clarify the approach of Al-Aqili in historical research with more detail for benefit to researchers specialized in modern history and draw their attention. This study gives researchers opportunity to benefit from his writings better and know the sources from which al-Aqili derived his scientific material.

Introduction: Included the reasons for the choice of the topic, its importance, the reasons for its selection, previous studies, the research methodology and the most important sources and references used.

Entrance: The study dealt with a presentation of al-Aqili's life, books, articles, birth, lineage, the tasks he took, and his death.

Chapter 1: Entitled with "Al-Aqili's books and articles." The title with two parts, books, and articles, so the researcher studied al-Aqili's historical books and statement was made of the contents the reasons of each book. Then the researcher organized (Bibliographic) at the end of the chapter with al-Aqili's articles according to the index of the National Library of King Fahd.

Chapter 2: Entitled with "The approach of Al-Aqili in historical blogging and Investigation." The researcher clarify al-Aqili's approach in local blogging, explained his method of writing translations, and his approach to achieving manuscripts like his achievement of the Nafeh al-Oud manuscript.

Chapter 3: Entitled with "The resources of Al-Aqili in the historical blooging and his methodology to use them." This chapter was studied four of al-Aqili's books. The researcher showed al-Aqili's books oral, sources, and references. Also the researcher put a brief summary of the author of each resource. Then the researcher explained other resources mentioned by Al-Aqili in his writings of documents that contemporary event and their viewing. After that, the researcher clears up the approach of Al-Aqili approach in the use of the sources and the methods of transporting them.

Chapter 4: Entitled with "The evaluation of al-Aqili's approach in historical blogging". Which the researcher touched on the way of al-Aqili's historical criticism of novels, men, and books. Then the researcher clarify the extent of al-Aqeel's neutrality and objectivity. In addition to that , this chapter mentions Al-Aqili's stile of presenting historical novels. The chapter identified the scientific disadvantages of Al-Aqili. Also, The researcher mentioned the scholars' praise on Al-

Aqili and his works. Then the chapter discussed the effects of Al-Aqili's writings on the later writings.

The conclusion: Here are the most important findings of the researcher, which are highlighted al-Aqili's status as a historian, and the need for further research about al-Aqili's writings. Also, the researcher suggested for further research the need of more care about Al-Aqili books and articles, print them in a modern way for the benefit of other historians, researchers, and readers.